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بعد از اعلام دو خودروســاز بزرگ برای 
پیش فروش خودروهایشان، تب و تابی در میان 
دلالان خودرو برای فروش شکل گرفته است.

این روزها بــازار خودرو با افزایش عرضه مواجه 
شــده و به نظر می رسد به مرور تقاضاهای کاذب از 
بازار حذف شده و مصرف کنندگان واقعی به سمت 

این بازار هدایت شوند.
بررســی های میدانی خبرنگار مهر از آگهی های 
فروش خودرو در ســایت ها و نیازمندی روزنامه ها 
حکایــت از آن دارد که آگهی ها برای فروش هر چه 
ســریع تر خودروها افزایش یافته و مصرف کنندگان 
واقعــی اعم از افرادی که خــودرو را به عنوان ابزار 
کار یا مصرف واقعی خود نیاز دارند وارد بازار شــده 
و خریدار شــده اند. به این ترتیب قیمت های کاذب 
در بازار خودرو شکسته شده و اگر چه هنوز هم این 
بازار با حباب مواجه اســت اما نرخ ها تا حدودی به 

سمت واقعی شدن پیش رفته است.
تب و تاب فروش برای خودروهایی که با هدف 
کســب سود خریداری شــده بود، به این دلیل بالا 
گرفته اســت که دو خودروساز اصلی اعلام کرده اند 
که طرح های پیش فروش را از اوایل هفته پیش رو 
آغاز خواهند کرد. این افراد نگران هســتند با انجام 
این پیش فروش ها، حاشــیه سودشان بیش از قبل 

تقلیل رفته و حتی ضرر کنند.
گزارش های میدانی از بازار خودرو حکایت از آن 
دارد که قیمت طی روزهای اخیر با کاهش بیشتری 

دلالان خودرو فروشنده شدند

مواجه شده و در برخی مدل های خودروهای داخلی 
بیــن ۵ تا ۷ میلیون تومــان کاهش را تجربه کرده 
است، ضمن اینکه فروشندگان در هر آگهی جدیدی 
که منتشر می کنند، تلاش دارند تا قیمت را کاهش 

بیشتری دهند تا بلکه سریع تر خریدار پیدا کنند.
نرخ خودرو در کارخانه و بازار

در حال حاضر، قیمت پراید ۱۱۱ در کارخانه ۲۲ 
میلیــون و ۴۹۲ هزار تومان و در بازار ۳۳ میلیون و 
۸۰۰ هزار تومان، پراید ۱۳۱، ۲۲ میلیون و ۷۹۰ هزار 
تومان در کارخانه و ۳۰ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان 

در بازار، پراید ۱۵۱ در کارخانه ۲۳ میلیون و ۴۰۰ 
هزار تومان و ۳۰ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان در بازار 

قیمت خورده است.
همچنین نرخ هر دســتگاه خودروی تیبا ۲ در 
کارخانه ۳۰ میلیــون و ۳۸۹ هزار تومان و در بازار 
۴۱ میلیون تومان، چانگان در نمایندگی ۷۴ میلیون 
و ۵۲۰ هزار تومــان و در بازار ۱۲۳ میلیون تومان 
معامله می شــود، در حالی که هر دستگاه پژو ۴۰۵ 
در کارخانه ۳۲ میلیون و ۹۴۶ هزار تومان و در بازار 
۴۸ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان، پژو SLX در کارخانه 

۳۵ میلیون و ۱۰۵ هزار و ۹۰۰ تومان و در بازار ۵۵ 
میلیون و ۳۰۰ هزار تومان، پژو ۴۰۵ دوگانه سوز در 
کارخانه ۳۴ میلیون و ۷۴۵ هزار و ۲۰۰ تومان و در 

بازار ۵۱ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان است.
خودروسازان هر دستگاه پژو پارس را ۴۰ میلیون 
و ۵۹۵ هزار و ۷۰۰ تومان می فروشند، در حالی که 
این خودرو در حاشیه بازار ۶۴ میلیون تومان قیمت 
 TU۵ می خورد، ضمن اینکه هر دستگاه پژو پارس
در کارخانه ۴۲ میلیون و ۴۸۱ هزار تومان و در بازار 
۷۵ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان، پژو ۲۰۶ تیپ ۲ در 
کارخانه ۳۶ میلیــون و ۲۸۶ هزار تومان و در بازار 
۵۷ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان، پژو ۲۰۶ تیپ ۵ در 
کارخانه ۴۱ میلیون و ۹۴۲ هزار تومان و در بازار ۶۵ 
میلیون و ۲۰۰ هزار تومان و خودروی ۲۰۶ صندوق 
دار V۸ در کارخانه ۴۲ میلیون و ۷۶۳ هزار و ۱۰۰ 

تومان و در بازار ۶۶ میلیون تومان است.
در خانواده ســمند، هر دستگاه سمند LX در 
کارخانه ۳۳ میلیون و ۵۳۵ هزار و ۴۰۰ تومان و در 
 EF۷ بازار ۵۰ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان، ســمند
در کارخانــه ۳۴ میلیون و ۳۳۸ هزار و ۲۰۰ تومان 
و در بازار ۵۳ میلیون تومان، سمند دوگانه سوز در 
کارخانه ۳۶ میلیــون و ۶۱۶ هزار تومان و در بازار 
۵۵ میلیون تومان اســت، ضمن اینکه دنا دنده ای 
۴۶ میلیــون و ۹۸۹ هزار و ۴۰۰ تومان در کارخانه 
 و ۷۴ میلیــون و ۴۰۰ هزار تومــان در بازار قیمت 

خورده است.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از کاهش نرخ مکالمه از 
ایران به عراق به دقیقه ای ۹۰۰ تومان به مناسبت ایام اربعین 
حســینی)ع( خبر داد و به زائرین توصیه کرد سیمکارت 

عراقی بخرند.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، محمدجــواد آذری جهرمی در 
آســتانه برگزاری بی نظیرترین پیاده روی مســلمانان جهان در ایام 
اربعین، خبر از کاهش تعرفه های ارتباطی برای سهولت در برقراری 

تماس با زائران خبر داد.
وی در صفحه خود در فضای مجازی درباره امکانات فراهم شده 
برای اربعین اظهار کرد: مذاکرات سیاسی گسترده ای در سال جاری 
با هیئت اتصالات و وزارت ارتباطات عراق به منظور تسهیل ارتباطات 
اربعین داشتیم؛ با توافق صورت گرفته، قیمت ارتباطات بین ایران و 

عراق و بالعکس کاهش یافته است.
وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات افزود: بر این اســاس، نرخ 
مکالمات صادره ایران به عراق از دقیقه ای سه هزار تومان به دقیقه ای 

۹۰۰ تومان برای ایام اربعین حسینی کاهش یافت.
آذری جهرمی با بیان اینکه ظرفیت ارتباطاتی دو کشــور به دو 
برابر گذشته ارتقا یافته است، توضیح داد: در ۱۰ نقطه از مسیر نجف 
به کربلا، با همکاری شرکت های اینترنتی عراق وای فای رایگان برای 
زوار فراهم اســت؛ صحن حضرت زهرا)س( نیز در دو روز آینده به 

وای فای مجهز خواهد شد.
وی با  اشــاره به مشکلات افزایش هزینه دیتای سیم کارت های 
ایرانــی در عراق، بیان کرد: با افزایش نرخ ارز، اســتفاده از خدمات 
رومینگ و بویژه رومینگ دیتا بسیار گران خواهد بود؛ توصیه می کنم 
بــرای صرفه جویی در هزینه ها، زوار عزیز حتما از ســیم کارت های 

عراقی استفاده کنند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین با بیان اینکه تماس 
از ایران به عراق مقرون به صرفه تر است، افزود: در ساعات پیک که 
از ســاعات غروب آغاز و تا یک بامداد ادامه می یابد، از تماس های 
غیرضروری بپرهیزید؛ علیرغم همه تمهیدات اپراتورهای عراقی، در 
مسیر نجف به کربلا در ایام منتهی به اربعین، با شلوغی مسیرهای 

ارتباطی مواجه خواهیم بود.
۱۰۰ پرواز فوق العاده برای اربعین

در همین رابطه، سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری از اضافه 
شدن ۱۰۰ پرواز فوق العاده دیگر به پروازهای اربعین خبر داد.

به گزارش خبرگزاری صداوسیما، رضا جعفرزاده با  اشاره به اینکه 
پیش از این مجوز ۳۳۰ پرواز فوق العاده برای اربعین به شرکت های 
هواپیمایی داده شــده بود، اظهار کرد: اکنون ســازمان هواپیمایی 
کشوری مجوز حدود ۱۰۰ پرواز فوق العاده دیگر را برای شرکت های 

هواپیمایی صادر کرده است.
وی با بیان اینکه یک شرکت هواپیمایی دیگر هم برای پروازهای 
اربعین اضافه شده است، افزود: لیست دفاتر نمایندگی این شرکت 
دریافت و به فهرست دفاتر نمایندگی فروش بلیت های اربعین اضافه 
شده که روی پایگاه اطلاع رسانی سازمان هواپیمایی کشوری قابل 

مشاهده است.
جعفرزاده عنوان کرد: نرخ ارز اعلامی سامانه نیما برای شرکت های 
هواپیمایی خارجی، هشــت هزار و ۴۰۰ تومان اعلام شــده است 
و شــرکت های هواپیمای خارجی باید قیمت بلیت ها را براســاس 
نرخ اعلامی این ســامانه محاسبه کنند. بدین ترتیب شاهد کاهش 
 قابل توجه بهای بلیت های شرکت های هواپیمای خارجی خواهیم 

بود.

وزیر ارتباطات:
زوار اربعین 

سیم کارت عراقی بخرند

در شــرایطی که تصمیم جدیدی از سوی 
بانک مرکزی برای تغییر نرخ سود گرفته نشده، 
برخی بانک ها به طور غیرقانونی نرخ های سود را 
افزایش داده اند و بانک مرکزی هم در این باره 

سکوت کرده است.
به گزارش خبرگزاری فارس، بانک مرکزی سال 
گذشته بانک ها را ملزم به اجرای مصوبه شورای پول 
و اعتبار در سال ۹۵ کرد. براساس آن مصوبه نرخ سود 

سپرده باید به ۱۵ درصد کاهش می یافت. 
بعد از گذشت یک سال تصور می شد بانک مرکزی 
برای نرخ سود بانکی تصمیم جدیدی خواهد گرفت 
اما این بانک هیچ پیشنهادی به شورای پول و اعتبار 
ارائه نکرد. یک مقام آگاه افزایش یا کاهش نرخ سود 
بانکی را منتفی اعلام کــرد و گفت بانک مرکزی از 

ســایر ابزارهای پولی برای کنترل نقدینگی استفاده 
خواهــد کرد؛ اما در این مدت بانک مرکزی از ابزاری 

برای کنترل نقدینگی استفاده نکرده است! 
برای پیگیری وضعیت نرخ سود بانکی، مشخص 
شــد چند بانــک ماننــد اقتصاد نویــن، دی، ملی، 
گردشــگری، تجارت، ســینا، ملت، صادرات، آینده، 
موسســه کوثر، هرکدام به نحــوی این قانون را دور 

می زنند. 
وضعیت امروز سیستم بانکی در حال شبیه شدن 
به وضعیت نرخ ســود سپرده در سال ۹۲ است. بعد 
از افزایش نرخ تورم شــورای پول و اعتبار در بهمن 
ماه ۹۰ حداکثر نرخ سود بانکی را ۲۰ درصد تعیین 
کرد امــا بانک ها به تدریج از این نرخ فراتر رفتند به 
طوری در اواخر سال ۹۲ نرخ سود به ۲۵ تا ۲۸ درصد 

رسید و همین سیاست ها موجب شد بدهی بانک های 
غیردولتی، خصوصی و موسســات اعتباری به بانک 

مرکزی به طور وحشتناکی افزایش یابد. 
برخی مدیران عامل بانک ها در چند ماه اخیر، با 
نقد سیاســت افزایش نرخ سود بانکی، عنوان کردند 
بانک ها توان پرداخت نرخ ســود بالا را ندارند و اگر 
این اتفاق رخ دهد بانک ها مجبور به اضافه برداشــت 
از منابع بانک مرکزی می شوند، موضوعی که تاکنون 
بارها مورد هشدار کارشناسان قرار گرفته و بانک ها با 
برداشت از بانک مرکزی، باعث به وجود آمدن بمب 

نقدینگی شده اند. 
آمار نقدینگی نشان می دهد حدود یک تریلیون و 
۳۰۰ هزار میلیارد تومان از یک تریلیون و ۶۰۰ هزار 
میلیارد تومان کل آن، مربوط به سپرده های مدت دار 

بانکی بوده که به دلیل همین رفتار بانک ها به وجود 
آمده، موضوعی که در نهایت به افزایش نقدینگی، تورم 
و نرخ ارز انجامیده اســت. لازم است بانک مرکزی با 
ورود بــه این موضوع حداقــل از بی انضباطی پولی 
بانک ها -تا تبعات آن مجددا دامن اقتصاد کشــور را 

نگرفته- جلوگیری کند. 
به نظر می رسد تصمیم فعلی بانک مرکزی برای 
نرخ سود بانکی، همان آزاد  گذاشتن بانک ها در نرخ 
سود باشد چرا که برخی بانک های خصوصی نرخ سود 
را تا ۲۳ درصد افزایش داده  اند و در صورت عدم نظارت 
کافی و کنترل بر منابع و مصارف بانک ها، ممکن است 
جریان اضافه برداشت بانک ها از منابع بانک مرکزی 
ادامه یابد و بدهی بانک ها به بانک مرکزی به یکی از 
چالش ها و بحران های جدید اقتصاد ایران تبدیل شود.

 چه کسی پاسخگوست؟! 

سکوت بانک مرکزی
 در قبال افزایش غیرقانونی سود سپرده های بانکی

با وجود اجرای خواسته های کشورهای غربی 
مانند برجام و FATF در دوره حسن روحانی، 
رشد اقتصادی کشور براساس آمارهای رسمی 

مجددا منفی شد! 
دولت تدبیر و امید در طول پنج سالی که تصدی 
دولت را بر عهده داشت، همواره ادعای بلد بودن زبان 
دنیا و توان مذاکره مثمر ثمر را یدک می کشید؛ در 
همین زمینه هم طی پنج سال گذشته توافقاتی مانند 
»برجام« و یا »FATF« را تقریبا به طور کامل اجرایی 
کرد که اینها حاکی از هماهنگی دولت با خواسته های 

غرب به شمار می آمد. 
بــا این حال، آنچه تاکنون در این زمینه اجرایی 
شده نتوانسته گشایش اقتصادی ایجاد کند، به عبارت 
بهتر در مواردی وضع را بهم ریخته تر هم کرده؛ نمونه 
این موضوع را هم در پیش بینی رشد اقتصادی منفی، 

در سال جاری و سال آینده توسط صندوق بین المللی 
پول می بینیم. 

صنــدوق بین المللی پول در جدیدترین گزارش 
خود رشد اقتصادی ایران در سال ۲۰۱۸ را که بیش 
از دو ماه تا پایان آن مانده است، منفی اعلام کرد و 
بــه منفی ۱/۵ درصد کاهش داد. نرخ تورم ایران در 
سال ۲۰۱۸ برابر با ۲۹/۶ درصد پیش بینی شده است.

منفی شدن نرخ رشد اقتصادی به این معنا است 
که اوضاع شــاخص های اقتصادی مناسب نیست و 
واحدهای صنعتی هم از این امر بسیار متاثر می شوند. 
در این شرایط هم میزان تولیدات این واحدها کاهش 
می یابد که این امر خود در میزان درآمدهای کشور 
و تولیــد تاثیر منفی دارد و هم باعث افزایش تعدیل 

نیرو و افزایش تعداد بیکاران می شود.
برای سال جاری هدف گذاری ایجاد بیش از یک 

میلیون شغل پیش بینی شده است تا سطح  اشتغال 
موجود حفظ و نرخ بیکاری اندکی کاهش یابد. سؤال 
جدی اینجاست با تزریق منابع می توان نرخ بیکاری را 

در این شرایط کاهش داد و شغل ایجاد کرد؟
به گزارش خبرگزاری فارس، حسن طایی، معاون 
وزارت کار دولت یازدهم در رابطه با رشــد اقتصادی 
سال های گذشــته معتقد است: نرخ منفی رشد در 
اولین گام  اشــتغال را تحت تاثیر قرار می دهد. اگر 
نرخی که اعلام شــده نرخ رشــد اقتصادی واقعی 
ما باشد، اوضاع  اشــتغال از این هم وخیم تر خواهد 
شد. مگر آنکه دولت بتواند با مثبت کردن نرخ رشد 

اقتصادی مشکل  اشتغال را حل کند. 
همچنین، پویا جبل عاملی که در معاونت ارزی 
بانک مرکزی  اشتغال دارد در تشریح تبعات منفی نرخ 
رشد اقتصادی فعلی گفته است: در اولین گام دولت 

نمی تواند فرصت شــغلی جدیدی ایجاد کند. این به 
آن معنا است که اگرچه ما نیروی کار کافی و جوان 
در اختیار داریم، اما نرخ رشد منفی اقتصادی نشان 
می دهد که ســرمایه کافی برای ایجاد  اشتغال برای 
این نیروهای کار وجود ندارد. عارضه دوم آن اســت 

که سطح رفاه عمومی کاهش می یابد. 
وی می افزاید:  با کاهش رفاه مردم، توجه دولت ها 
از امور زیرســاختی و زیربنایی توســعه ای به تامین 
حداقلی معیشت جلب می شود. این یعنی خاموش 
شدن چراغ پروژه های زیرساختی و توسعه ای به نفع 
معیشت و رفاه مردم؛ اما این تمام تبعات منفی نیست. 
در این حالت اســتهلاک زیرســاخت ها هم افزایش 
می یابد. جبل عاملی تحریم هــا و ناکارآمدی دولت 
گذشــته را عامل اصلی کاهش نرخ رشد اقتصادی 

ذکر کرد.

با وجود اجرای خواسته های غرب

رشد اقتصادی کشور منفی شده است

یک کارشناس اقتصادی با  اشاره به اینکه ورود پوشاک 
قاچاق به کشور مصداق فســاد فی الارض است، گفت: اگر 
قاچاق پوشاک به صفر برسد، 26۰هزار شغل ایجاد خواهد شد.

عبدالمجید شــیخی، کارشناس اقتصادی در گفت وگو با فارس 
اظهار کرد: متأسفانه فروشگاه های عرضه کننده پوشاک برند قاچاق 
روز به روز در حال افزایش است، اما برخوردی با آنها صورت نمی گیرد. 
این موضوع نه تنها دست دولت را از رسیدن به درآمدهای خود کوتاه 

می کند، بلکه موجب انحراف الگوی مصرف مردم نیز شده است.
وی افزود: متأســفانه حتی تابلوهای تبلیغاتی ســطح شهر هم 
این برندها را تبلیغ می کنند و یکی از عوامل این فســاد، شهرداری 
اســت، چراکه نقاشی های ســکولار بر روی دیوارها و تابلوها، خود 
عاملی برای ســکولاریزه شــدن بازار است و مردم را بیشتر متعهد 
 و وابســته به اجناس خارجی و دل زدگی از مصرف کالاهای داخلی

 می کند.
این استاد دانشگاه بیان کرد: اینکه ورود پوشاک قاچاق به کشور 
آســیب به صنعت داخلی، آسیب به  اشتغال و نیز هدر دادن منابع 
ارزی کشور را در پی دارد و باید به آن، به عنوان یک فساد فی الارض 

نگاه کرد و آن را جرم دانست
شــیخی گفت: باید به شیوه مهندسی معکوس، از همان ابتدا و 
همزمان با نظارت بر عرضه، نظارت بر فروش را نیز داشــته باشیم؛ 
در واقع نظارت یک بعدی امکان پذیر نیست و نمی توانیم تنها از ورود 
کالای قاچاق جلوگیری کنیم، چرا که در اقتصاد، فعالیت تمام عوامل 
متوجه مصرف کننده است و ما باید بتوانیم همزمان، هم روی الگوی 
مصرف تلاش بیشــتری کنیم و هم مقــررات تنبیهی، جریمه های 
ســنگین و حتی شلاق را برای صاحبان فروشگاه های عرضه کننده 

اجناس قاچاق و ممنوع الورود در نظر بگیریم.
وی ادامــه داد: ایــن مقررات تنبیهی بایــد در بازار فروش چه 
عمده فروشی و چه خرده فروشی پیاده شود و به این ترتیب زنجیره 
ممنوعیت قاچاق تکمیل خواهد شد، چرا که هم از ورود این کالاها 

و هم از عرضه آنها جلوگیری می شود.
این کارشناس اقتصادی در پاسخ به این پرسش که عده ای عنوان 
می کنند در اوضاع نامناسب اقتصادی، بگیر و ببندها موجب از بین 
رفتن  اشــتغال و بیکاری صاحبان این واحدها خواهد شد، تصریح 
کرد: این موضوع درست نیست، چراکه بنابر آمارهای بین المللی، هر 
۱۰هزار دلار کالای قاچاق موجب از بین رفتن یک شغل می شود و 
اگر قاچاق پوشاک به صفر برسد، ۲۶۰هزار شغل ایجاد خواهد شد.

شیخی با  اشــاره به اینکه البسه و مصنوعات پارچه ای، قابلیت 
قاچاق بسیار آسانی دارند و در بین اجناس وارداتی سهم آنها از همه 
بیشتر است، گفت: عمده این قاچاق از طریق مناطق آزاد و به صورت 
کالای همراه مسافر به کشور وارد می شود و یا آنکه از مرزهای غیر 
رسمی و یا به صورت مخفیانه و در بین اجناس دیگر به کشور وارد 

می شود و این صنعت را دچار آسیب بسیار بزرگی کرده اند.
وی با  اشاره به اینکه حجم صادرات کشور ما از طریق سرزمین 
اصلی، بیش از ۱۰۰ برابر صادراتی اســت که از طریق مناطق آزاد 
صورت می گیرد، گفت: علی رغم مشکلاتی که در مناطق آزاد وجود 
دارد، اما متأســفانه ۸ منطقه آزاد تجاری از سوی دولت به مجلس 
پیشنهاد شد و اخیراً هم در مجلس رأی آورد، اما این افراد در حق 
تولیــد داخل جنایت کرده اند، چراکه تجربه ما در مناطق آزاد یک 
تجربه شکست خورده اســت و همانند قیفی است که دهانه آن به 
ســمت ورود کالاهای بنجل خارجی قرار داده شــده، اما کالایی از 
 کشور ما به آن سوی مرزها صادر نشده که دارای ارزش  افزوده برای 

کشور باشد.

یک کارشناس اقتصادی:

حذف پوشاک قاچاق
 ۲۶۰ هزار شغل را احیا می کند

عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: متأسفانه دولت با 
گذشت حدود دو سال از برنامه ششم توسعه به هیچکدام 
از تعهدات خود در نوسازی بافت فرسوده عمل نکرده است.
فرج الله رجبی با اشاره به وضعیت بافت فرسوده  در کلانشهرها به 
ویژه تهران، گفت: متأسفانه در شرایط کنونی آمار دقیقی از میزان 
بافت های فرســوده و ناپایدار در کشور وجود ندارد و هر دستگاه و 

سازمانی آماری را در این رابطه اعلام می کند.
وی تصریــح کرد:  غیرایمن بودن ســاختمان بر اســاس علوم 
کارشناســی و ســاختمانی، تنها مربوط به سازه ساختمان نیست، 
از این رو شــاید یک ساختمان از لحاظ سازه ای خوب باشد، اما به 
لحاظ تأسیساتی، سیستم برق و حرارتی آسیب پذیر باشد و همین 
مسئله خطرات بسیار را متوجه ساختمان و ساکنان آن خواهد کرد.
وی گفت: بنابر این آمارهای اعلامی را نمی توان دقیق دانســت، 
چون مشــخص نیست بر اساس کدام یک از شاخص ها جمع آوری 

شده است.
رجبی ادامه داد: بر اساس برنامه ششم توسعه کل کشور، دولت 
موظف است سالانه بخشی از بافت های فرسوده را نوسازی کند، اما 
متأســفانه با وجود آنکه در سال دوم اجرای برنامه ششم هستیم، 

اما دولت هنوز هیچ اقدامی برای نوسازی این بافت ها نکرده است.
وی به خانه ملت گفت: به نظرم دولت باید در گام نخست برنامه 
شفافی را درباره رویکرد و استراتژی خود نسبت به بخش مسکن ارائه 
کند، تا گام های بعدی برای بازسازی، ایمن سازی و نوسازی بافت های 
فرسوده صورت گیرد. وزارت راه و شهرسازی در چند سال اخیر به 
صورت مداوم بحث اجرای بازآفرینی شهری را مطرح کرده، اما این 
وزارتخانه هنوز در ایجاد تشکیلات و چارت سازمانی آن مانده است.
به گفته وی، برای نوســازی بافت های فرسوده باید بخش های 
غیردولتی و خصوصی فعال شــوند تــا از این ظرفیت ها یک برنامه 
مشــخص و تصویر روشنی از بخش ســاخت و ایمن سازی مسکن 

ارائه کرد.

رئیس  مرکز توسعه مکانیزاسیون وزارت جهاد کشاورزی 
گفت: اعمال تحریم های جدید در توسعه مکانیزاسیون تاثیری 
ندارد و تا حدودی نوسان قیمت را به همراه خواهد داشت. 

کامبیز عباســی در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان، درباره 
آخرین وضعیت ماشین های کشاورزی اظهار کرد: طی چهار تا پنج 
ســال اخیر بیش از ۶۵۰۰ میلیارد تومان ســرمایه گذاری در حوزه 
ماشین آلات کشاورزی اتفاق افتاد که بر این اساس حدود ۹۸ هزار 
دستگاه انواع تراکتورهای کشاورزی و بیش از ۲۵ تا ۲۱۰ هزار دستگاه 
انواع ادوات، تجهیزات و لوازم بخش های مختلف وارد عرصه مزارع 

کشاورزی شده است.
وی با  اشــاره به اینکه ضریب مکانیزاسیون بخش کشاورزی به 
۱/۷ اسب بخار در هکتار رسیده است، افزود: این امر بیانگر آن است 
که اتفاقات  بزرگی در حوزه مکانیزاسیون بخش کشاورزی رخ داده 
است چرا که در تولید ماشین آلات، خوداتکایی ۹۰ تا ۹۵ درصدی 

به صنعت داخل را داریم.
رئیس مرکز توســعه مکانیزاســیون وزارت جهاد کشــاورزی 
با اشــاره به اینکه اعمال تحریم های جدید تاثیر چندانی در فرآیند 
توســعه مکانیزاســیون ندارد، بیان کرد: البتــه اعمال تحریم های 
 جدید تا حدودی بر نوســان قیمت ماشــین آلات تاثیر گذار خواهد

 بود.
به گفته عباسی، شــنیده ها حاکی از آن است که قیمت لوازم 
جانبی خودرو اعم از لاســتیک، باطری و... افزایش غیر منطقی در 
بازار داشــته اســت، درحالی که در حوزه ماشین آلات کشاورزی به 

سبب نظارت کافی افزایش قیمت چندانی نداشته ایم.
وی از افزایــش ۹ درصدی قیمت تراکتور و کمباین داخل خبر 
داد و گفت: اگرچه طی روزهای اخیر کارخانه ها  درخواست افزایش 
قیمت را داشتند، اما به سبب آنکه بخشی از فرآیند تولید با ارز دولتی 
و ســرمایه گذاری قبلی صورت پذیرفته است، تا حد توان از افزایش 

قیمت جلوگیری خواهیم کرد.
رئیس  مرکز توســعه مکانیزاسیون وزارت جهاد کشاورزی ادامه 
داد: وزیر جهاد کشاورزی طی نامه ای خواستار اختصاص ارز دولتی 
به واردات تجهیزات ماشین آلات کشاورزی شده است و انتظار می رود 
به ســبب  واردات محدود این تجهیزات ، ارز دولتی کماکان به آن 
اختصاص یابد چرا که این امر در اســتمرار ثبات بازار ماشین آلات 

تاثیر به سزایی دارد.
عباســی با اشــاره به اینکه تاکنون کاهشــی در روند توســعه 
مکانیزاســیون رخ نداده است، بیان کرد: ماشــین های کشاورزی 
همچنان توسط تولید کنندگان داخلی در بازار عرضه می شود و در 
برخی موارد عرضه کنندگان تقاضای افزایش قیمت را داشــتند که 
به صورت منطقی با آنها برخــورد می کنیم تا افزایش متعادلی در 

قیمت ها صورت گیرد.
وی از افزایــش ۲۰ تا ۲۵ درصدی قیمت ماشــین آلات داخل 
خبــر داد و گفت: از عرضه کنندگان انتظار می رود که در راســتای 
تحقق سیاســت اقتصاد مقاومتی به کشاورزان کمک کنند چرا که 
در شــرایط سخت تحریم برای پیمودن مسیر توسعه نیاز داریم که 

همه کنار هم باشیم.

 مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان تهران گفت: 
کیفیت آب شرب تهران کاملًا سالم است و مشکلی نداریم 
امــا در جنوب تهران چاه هایی وجــود دارد که این چاه ها 

آلودگی دارند.
محمدرضا بختیاری در گفت و گو با خبرگزاری فارس درخصوص 
اینکه گفته می شود برخی چاه های جنوب تهران چون نیترات دارند 
باعث کاهش کیفیت آب شــرب تهران می شوند گفت: کیفیت آب 
شرب تهران کاملًا سالم است و مشکلی نداریم اما در جنوب تهران 
چاه هایی وجود دارد که این چاه ها آلودگی دارند اما برای اینکه در 
پیک تابســتان از آنها استفاده نکنیم کاهش فشار آب می دهیم تا 

این چاه ها را وارد مدار نکنیم.
وی افــزود: نیتــرات برخی از چاه های تهران پایین اســت و با 
اختلاط آن این مشــکل را برطرف می کنیم اما برخی از چاه ها که 
نیترات بالایی دارند به هیچ وجه آنها را وارد مدار نمی کنیم و طبق 
آزمایش های روزانه صورت گرفته معتقد هستیم که شهر تهران دارای 

آب کاملا سالمی است.
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهران در پاســخ 
به این ســؤال که تعــداد چاه های دارای نیترات بــالای در تهران 
چــه میزان اســت، گفت: به هر حال چاه هایی کــه نیترات بالایی 
داشــته باشند وارد مدار نمی شــوند اما تعداد آنها ۷۰ تا ۸۰ است؛ 
 البته ۱۰ ســال اســت که این چاه هــا به هیچ عنــوان وارد مدار 

نشده اند.

عضو کمیسیون عمران مجلس: 

هیچکدام از تعهدات برنامه ششم 
در نوسازی بافت فرسوده

 اجرایی نشده است

یک مسئول:

تحریم های جدید تاثیری در
تولید ماشین آلات کشاورزی ندارد

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران:

کیفیت آب شرب تهران
 کاملًا سالم است

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران، لازمه 
کاهش نرخ طلا را تنظیم بازار ارز دانست و 
با  ارزی شرکت ها همزمان  نیاز  گفت: دولت 

پایان سال میلادی را باید تامین کند.
به گزارش پژوهشــکده پولــی و بانکی، آیت 
محمدولی با اشاره به عوامل موثر در تغییر قیمت 
دلار، اظهار داشت: قیمت طلا در بازار متاثر از دو 
مولفــه قیمت های جهانی که در ۱۵ روز اخیر ۲۰ 
دلار افزایش را تجربه کرده و برخی سیاســت های 

داخلی است.
وی بــا بیان اینکه در کل قیمت طلا در آینده 
از حیث جهانی رو بــه افزایش خواهد بود، افزود: 
نوسانات داخلی بحث دوم در تاثیرپذیری نرخ طلا 

بوده که به تقویت و برابری پول ما با ارزهای دیگر 
مربوط می شود.

رئیــس اتحادیه طلا و جواهر تهران ادامه داد: 
به دلیل اینکه نرخ طلا در کف بازار بر اساس نرخ 
ارز تعیین می شود یعنی قیمت ریالی را با ارزهای 
دیگر مقایســه می کنند و قیمت هر مثقال یا هر 
گرم طلا را به دست می آورند از این رو دولت باید 
اهتمام بیشتری برای ساماندهی ارزی برای ایجاد 

ثبات در بازار طلا داشته باشد.
آیت محمدولی با بیان اینکه در حوزه ساماندهی 
ارزی تا حدودی دچار آسیب هستیم، تصریح کرد: 
برابری ریال ما با ارزهای دیگر می تواند نویددهنده 

کاهش قیمت طلا در بازار باشد.

وی با تاکید بر اینکه اگر در حوزه برابرســازی 
ارزش ریال با ارزهای دیگر گام های مثبتی برداشته 
شــود، قیمت ها روند کاهشی در بازار طلا و سکه 
به خــود خواهد گرفت، افزود: ما باید در این بازار 
بحث اضطرار و جو روانی جامعه را مدیریت کنیم 

تا قیمت ها حبابی نشود.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران با بیان اینکه 
برنامه های محتوایی بانک مرکزی و سیاست های 
اعلامی آن باید در مســیر بهبــود وضعیت بازار 
باشــد، گفت: با توجه به مجوزهایی که سران قوا 
بــه بانک مرکزی داده اند بانــک مرکزی باید در 
ارایه بسته هایی که از اعتبار کافی برخوردار باشند 
پیش قدم شده و در بازار اثر بخشی بیشتری برجای 

بگذارد.
محمدولی ادامه داد: برای تثبیت قیمت ها در 
بازار باید کنترل بر تقاضا داشــته و با تهیه بانک 
اطلاعاتی به عرضه به موقع ارز اقدام کنیم. بسیاری 
از شــرکت ها نیازمند ارز هستند که اگر در داخل 
تامین نشود از بازارهایی مانند هرات و سلیمانیه و 

غیره وارد شده و تعادل را بر هم می زند.
وی تاکید کرد: با سیاست های مدون و دارای 
اعتبــار در بخش داخلی می توان کاهش نرخ طلا 
را رقــم زد اما در ایــن رابطه بانک مرکزی باید از 
مشاوره های اتاق های مختلف و افراد خبره استفاده 
 کرده تا بســته های با کیفیت و اعتبار کافی ارایه 

شود.

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران:

کاهش نرخ طلا وابسته به تنظیم بازار ارز است

در شرایطی که حسن روحانی در زمان انتخابات 
وعده اصلاح مشکلات مســکن مهر را داده بود، 
وزیر راه و شهرسازی با به کار بردن عباراتی مانند 
مزخرف، مسجد ضرار و... به تخریب مسکن مهر 

پرداخته است. 
به گزارش خبرگزاری تســنیم، ســال ۹۲ حســن 
روحانــی در بحبوحه مبارزات انتخاباتــی دوره یازدهم 
ریاست جمهوری درباره مســکن مهر گفته بود: »اصل 
تأمین مسکن ارزان برای جامعه و جوانان جزو برنامه های 
اصلی دولت تدبیر و امید است. اصل ساخت مسکن ارزان 
و مسکن مهر یک ایده خوب بود ولی این ایده برای یک 
دوره کوچک تر طراحی شده بود و یک  دفعه افزایش پیدا 
کرد. هیچ چاره ای نیست تا این  اشکالات )طرح مسکن 

مهر( در دولت آینده رفع شود.«
البته رئیس جمهور با معرفی عباس آخوندی به عنوان 
وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی در مسیر خلاف وعده های 
خود حرکــت کرد.عباس آخوندی، وزیــر کنونی راه و 
شهرسازی نیز پس از اخذ رای اعتماد نمایندگان مجلس 
در تابستان ۹۲، بلافاصله مواضع واقعی خود درباره مسکن 
مهر را نمایان ساخت.  شاید اولین مورد که جنجال برانگیز 

هم شد، معرفی طرح مسکن مهر به عنوان عامل تورم ۴۰ 
درصدی کشور بود.

در ماه هــا و ســال های بعدی حضــور آخوندی در 
ساختمان راه و شهرسازی انتقادات از طرح مسکن مهر 
توسط آخوندی شدید و شدیدتر شد. وی زمستان سال 
۹۳ مســکن مهر را یک »طرح خیلی مزخرف« خواند. 
آذرماه سال ۹۴ آخوندی مسکن مهر را یک طرح »شهر 
برانداز« دانســت و در زمستان همان سال این طرح را 
عامل گران شــدن ۹ برابری مســکن در کشور معرفی 
کرد. چند روز بعد از این اظهارنظر وزیر راه و شهرسازی 
دولت یازدهم درباره مسکن مهر گفته بود: »مسکن مهر 
تصویری است از انسان هایی که کالا هستند و می توانید 
در هرجایی از این سرزمین آنها را در قفس جا دهید.«

آخوندی در ادامه عقده گشایی هایش درباره مسکن 
مهر دیماه سال ۹۵ گفته بود: »در حال حاضر وارث ۱۷۰ 
هزار واحد مسکن مهر هستیم که متقاضی ندارد. آیا این 

خیانت در امانت نیست؟ آیا این مسجد ضرار نیست؟«
مخالفــت و در واقع نفرت وزیر راه و شهرســازی از 
مســکن مهر باعث شــده تا وی از مردادماه سال ۹۲ تا 
هیــچ پــروژه ای از این طرح را افتتاح نکنــد. اواخر ماه 

گذشــته آخوندی با یک قطار اختصاصی به پرند سفر و 
در مراســم افتتاح حدود سه هزار مسکن مهر این شهر 
حضــور یافت. این در حالی بــود که وی در انتهای این 
برنامــه با صراحت اعلام کرد:  »مــن فقط از پروژه های 
مسکن مهر بازدید کردم، آنها را افتتاح نکردم.« قرار بود 
 اشکالات مسکن مهر در دولت یازدهم برطرف شود، اما 
به نظر می رســد بزرگترین  اشکال و مانع سال های اخیر 
این طرح نه خدمات زیربنایــی، روبنایی، کمبود منابع 
مالی و... بلکه شــخص وزیر راه و شهرسازی بوده است. 
مسئولی که به نظر می رسد افتتاح پروژه های مسکن مهر 
را ننگ می داند.سال گذشته و در بحبوحه کارزار انتخابات 
ریاست جمهوری، حسن روحانی وعده اتمام مسکن مهر 
را تا پایان سال ۹۶ داد. وعده ای که چندی بعد از سوی 
معاون ســابق وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل کنونی 
فولاد مبارکه به سُخره گرفته شد. عظیمیان در این  باره 
گفت:  »اظهارات روحانی درباره اتمام مسکن مهر تا پایان 
۹۶ تبلیغاتی بود.« به واسطه مخالفت های پیدا و پنهان 
شخص وزیر و اطرافیان وی، نمی توان زمان مشخصی را 
برای اتمام و تحویل پروژه های مسکن مهر متصور شد. 
اوایل سال ۹۲، دولت دهم مسکن مهر را با پیشرفت ۷۰ 

درصدی تحویل دولت یازدهم داد. در بدبینانه ترین حالت 
ممکن این طرح باید ســال ۹۴ به پایان می رســد. طی 
سال های اخیر مسئولان و مدیران مربوطه همواره وعده 
اتمام مسکن مهر در پایان سالی که در آن قرار داشته اند، 
داده اند. ســال ۹۳، ۹۴، ۹۵، ۹۶ و ۹۷ به همین منوال 
گذشته و اما خبری از اتمام طرح مسکن مهر نشده است. 
در همین زمینه، سیدمهدی هاشمی نماینده سابق 
مجلس اظهار داشت: به نظر می رسد هنوز کینه وزیر راه 
و شهرســازی که ریشه از استیضاح این وزیر عصبی در 
مجلس گذشته دارد باقی مانده که در روزهای اخیر توسط 
وزیری که در آستانه برکناری و به دنبال تسویه حساب 
سیاسی است و به دلیل ناکارآمدی، رکود مسکن و تورم 
حــدود ۳۰۰ درصدی در این بخش و افزایش نزدیک به 
۳۰۰ درصدی تورم در بخش حمل ونقل و عقیم ماندن 
طرح مســکن اجتماعی که صرفــا روی کاغذ و در حد 
شعار ماند و از سوی دیگر متوقف نمودن مسکن مهر که 
امید خیلی از مردم و جوانان به آن بود و جنابعالی آن را 
مزخرف نامیدند که البته بهتر بود قبل از این حرف نگاهی 
در آیینه به خود می انداختید که چه کســی می خواهد 

این حرف را بزند.

با وجود وعده رئیس جمهور درباره مسکن مهر

وزیر راه و شهرسازی پنج سال است مسکن مهر را تخریب می کند


